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? feekÜteÜHo' 
Sok szeretettel kö-
szöntelek benneteket 
a Magyar Közöny új 
főszerkesztőjeként. 
Bizonyára ismeret -
lennek tűnök még 
számotokra, hiszen 
egy megszokott sze-
mély helyére egy is-
meretlen került. A 
Magyar Közöny még 

mindig a változások korát éli, folyamatosan 
bővíti a szerkesztőségét. Megpróbálunk 
mind ig a legaktuál isabb, legf r issebb 
programokról hírt adni nektek. Most is sok 
újdonsággal vár benneteket az újság, ér-
demes elolvasni, hogy képben legyetek. 
Beszámolunk a kar legnagyobb esemé-
nyéről, a Law-Pári napokról, amelyen termé-
szetesen a borongós idő ellenére jelen 
voltunk. Pálffy István előadásán is jártunk. Az 

L. P. Hallgatói Egyesület elnökével beszél-
gettünk, ott voltunk a Mindentudás Egye-
temén is. Hírt adunk a most épülő Túdo-
mányos Információs Központról (TIK). 
Beszélgettünk az új EHÖK elnökkel, Mák 
Balázzsal, akit ezévi célkitűzéseiről kérdez-
tünk, és jártunk az ELSA pályaválasztási 
tréningjén is, ahol megtudhattuk, hogyan 
lehet e ladn i t u d á s u n k a t az e m b e r i 
erőforráspiacon. 

Bármilyen egyetemmel kapcsolatos pana-
szaitok, észrevételeitek vannak, nyugodtan 
írjatok a Hökletládába és mi segítünk. Az 
áprilist pedig használjuk ki a szórakozásra, 
hiszen májustól erre már nem lesz időnk. 

Tarnai Nikoletta 
Főszerkesztő 

Ismét közeledik a 
félév vége. Számos 
eseménnyel, élmény-
nyel lehettünk gazda-
gabbak ebben a fél-
évben is. Átadásra 
kerül t a s z á m í t ó -
g é p t e r e m , e l ő s z ö r 
nyertek a jogászok az 
O r v o s - J o g á s z - K ö z -
gazdász vetélkedőn, 

volt egy Law-fari nap, egy Hallgatói Sportnap 
és első í zben került megrendezésre 
Szegeden a Jurátus kupa, amelyen az ország 
jog i karai vettek részt. Itt szeretném meg-
ragadni az alkalmat, hogy megköszönjem a 
Testület munkáját és külön köszönetemet 
fejezzem ki a Jurátus kupa megszervezése 
kapcsán nánási Illés és Bagaméry Gáspár 
évfolyamtársaimnak. Kezdetét vette az 
Egyetemi Távasz rendezvénysorozata , 
amelynek folyamatos programjairól a 

http://www.u-szeged.hu/etauasz 
honlapcímen olvashattok. Lezajlottak a HÖK 

választások is, idén nagyobb nyugalomban, 
mint tavaly, az alakuló ülés várható 
időpontja: 2004. április 23. Sajnálatos 
azonban, hogy a főiskolások nem viselik 
szívükön az Intézeti Tánácstagok megvá-
lasztásának sorsát. Egyébként még 2004. 
ápr. 22-ig szavazhatnak a HÖK irodán. Úgy 
érzem nem vagyok egyedül, aki hangot ad 
annak a szomorúságának, amit a hallgatói 
passzivitás miatt érez. Ebben a félévben 
kellett először szembesülni, azzal, hogy 
nehéz a hallgatóságot, Benneteket meg-
mozgatni. Reményeimet tudom csak kife-
jezni , hogy ez a jövőben megváltozik, hiszen 
nemcsak mi, de több Kari szervezet is azon 
fáradozik, hogy számotokra minél színe-
sebbé tegye ez itt eltöltött éveket. Ezt azon-
ban csak Veletek lehet megtenni. 
Az előttünk álló megmérettetésekhez 
mindenkinek sok sikert kívánok! 

Telegdy Gergely 
Az SZTE ÁJTK HÖK elnöke 

Miért nincs háza a Kukoricának? Mert csöves. 

http://www.u-szeged.hu/etauasz


Tanulmányi információk 

Az előző félév számos hallgatói megkere-
sésére a Hallgatói Önkormányzat hatékony 
köz reműködéséve l e b b e n a fé lévben 
néhány apróbb változás következett be, 
azért, hogy a rendszer eddigi hibáit 
kiküszöböljük. 
Az első és talán a legfontosabb, hogy idén 
már nem képzési tervenként, hanem 
TANTÁRGYCSOPORTONKÉNT TÖRTÉNIK 

,A VIZSGAFELIRATKOZÁS. A tantárgy-
csoportok úgy kerültek kialakításra, hogy 
mindenkinek a saját ajánlott képzési 
terve szerinti ajánlott egyéni tantervhez 
igazodik. Ezek alapján a vizsgafeliratkozás 
Jogász képzési nappali tagozata esetén a 
következők szerint alakul: 
2004. április 26. 8 óra az 1 és 2 ajánlott 
kurzusok nyílnak meg. 10 órától a 3-4, 12 
órától az 5-6., 14 órától 7-8 és 16 órától a 9 
félévre ajánlott kurzusok nyílnak meg. 
Fontos megeml í ten i , hogy a kurzus 
elhelyezkedésénél (félév szerinti beso-
rolásnál) mindenkinek a SAJÁT képzési ter-
ve az irányadó. Egy konkrét példa: azok akik 
Polgári j o g IV-ből szeretnénk vizsgázni, ők 
ezt 12 órától tehetik meg, függetlenül attól, 
hogyjelenleg hanyadévesek. A változás oka, 
hogy ebben az esetben az a d o t t kurzus 
nyílik m e g , mindazoknak akik azt az ETR-
ben felvették, így nem fordulhat elő az, hogy 
a k i n e k m a g a s a b b k é p z é s i t e r v b ő l 
alacsonyabb képzési tervben meghirdetett 
tárgyat kell felvennie, annak már csak a 
kevésbé népszerű időpontok maradnak. Ha 

a besorolással problémáid vannak keress 
minket bátran a HÖK irodán vagy az" 
ajtkhok@juris.u-szeged.hu e-mail címen Az 
MK nappa l in e g y s é g e s e n 26-án 8 órától, a 
TB nappa l in s z i n t é n e g y s é g e s e n 26-án, 
16 órától. Jogász levelező (Szeged, 8 
féléves) esetén 27-én 8 órától, míg a. 
Főiskolás levelezősök 27-én 12 órától 
jelentkezhetnek. Első vizsgára mindenkinek 
legkésőbb 2004. május 7-én 20 óráig be 
kell jelentkeznie. UV-ra jelentkezés utolsói 
napja pedig 2004. aug. 27. 20 óra. Az 
előadás nélküli és különbözeti vizsgákra is 
ETR-en keresztül kell jelentkezni. Szintén be 
kell jelentkezni az ETR-ben az M3-as és a 
gyakorlati jegyekkel záródó kurzusokra is! 
A másik jelentős változás, hogy megszűnik 
a vizsgaidőszakban történő utóvizsga 
(javítóvizsga) díjfizetés. A hallgató 
esetleges vizsgaismétléseit az ETR nyomon 
követ i , ma jd a r r ó l a v i z s g a i d ő s z a k 
v é g e z t é v e l egy e g y ö s s z e g ű c s e k k e t ' 
küldenek, amit határidőre kell befizetni. 
Ennek elmaradása a beiratkozás és a 
kurzusfelvételek törlését eredményezheti. 
Aki előfeltétel teljesítése nélkül vett fel 
valamilyen tárgyat ennek teljesítését a 
rendes vizsgaidőszakban kell megejtenie. 
Mindenkinek eredményes vizsgaidőszakot 
kívánunk! 

SZTE ÁJTK HÖK 
Tanulmányi Tanácsadó 

KARI LEVELEZŐLISTA INDUL 

Jelentkezni rá a Jogtörténeti kiskollégiumokon és a 
Polgári Jogi és Polgári Eljárásjogi Tanszék 
szemináriumain lehet. Ha erről lekéstél megteheted 

ezt, ha írsz egy e-mailt az ajtkhok@juris.u-
szeged.hu címre. A tárgy „Levlista" legyen a levél 
pedig tartalmazza: pontos neved, képzési tervedet. 

Mit mondott a szerb katona, amikor lelőtte a lopakodót? - Bocs nem láttalak! 

mailto:ajtkhok@juris.u-szeged.hu


Ismét Mák Balázs az EHÖK elnöke 

Ismét Mák Balázst, V. éves joghal lgatót 
választották az EHÖK élére. 
Az elmúlt egy évről, valamint további 
terveiről kérdeztük. 

Hogyan értékeled az elmúlt egy évet? 
Pozitívan értékelem, egyre inkább erősödik az 

L> EHÖK pozíciója. Meghívást 
l i k a p o t t Rektori Tánácsra, 
• állandó résztvevője, tehát már 
MÜ a döntések előkészítésében, a 

folyamatában is mindig jelen 
" l e h e t . Jó kapcsolatot építet-
t ü n k ki az egyetem, a Karok 
• vezetésével. Úgy gondolom 
I pénzügyi szempontból is si-
ff került tisztábbá tenni, min-
| * denki számára jobban látha-
• tóvá tenni a rendszert. 

Milyen gj terveid vannak? 
Nagy részük már elkezdődött. 

* folyamatban vannak. Egy 
V olyan EHÖK-öt képzelek el, 
• amely szakértő testületek 
P munkáját hangolja össze. 

A Rendezvény-Marketing Bizottság már 
F elkezdte működését, ők részt vesznek az 
1 Egyetemi Távasz c. kulturális programsorozat 
,T megszervezésében. Emellett az összegyetemi 
t\gó l ya tábor megszervezését szeretnénk 
• Szegeden, aminek nagy hagyományai voltak, 
^ valamint egy Évnyitó Fesztivált, ahol a hallgatók 
|az első hét nehézségeit könnyedebb formában 
1 tölthetikel. 
IA Kommunikációs Bizottságnak nagy feladata 

van, akik az EHÖK munkáját ismertetik meg. 
A J o g i Bizottság a je len leg hatályosP 
jogszabályok minél közelebb a hallgatókhoz L 
legyenek igazítva, az akadályokat le tudjuk! 
küzdeni. 
A Felügyelő Bizottság továbbra is folytatja S 
felügyeletét és ellenőrzési szerepkörét. Ah, 

Külügyi Bizottság az E U ^ 
integráció folytán szervez > 
programokat. 
Milyen a kapcsolat az EHÖK i 
é s a kari Hökök között? 
Kari hallgatók delegáltjai | 
vesznek részt az EHÖK mun-
kájában, mindenki a saját ; 
lehetőségeihez méltán próbál 
tevékenykedni. A Kari Hökök^ 
közötti párbeszéd megterem-] 
tése a cél, ezt az Összhökös ? 
találkozóval szeretnénk elérni. I 
Mennyi e l foglal tsággal jár , 
e n n e k a p o z í c i ó n a k a 
be tö l t é se? 
Nagyon sok. Próbálok az j 

maradni, aki vagyok, próbálok j ó célokat, j 
megvalósítani, hiszen én is hallgató vagyok. 
Előnyt je lent , hogy joghal lgató vagy? 
Valamilyen szinten előnyt jelent, abból a célból, j 
hogy már mindennek a keretét jogszabályok 1 
adják. Sokat lehet tanulni, nap, mint n a p i 
tárgyalnom kell, szerződéseket kötök. A z t ! 
hiszem maga ez a munka jelent előnyt a 9 
későbbiek során. 

\ A t i 

In Memóriám Prof. Dr. Szel Eva 
Néhány héttel ezelőtt értesültünk a tragikus 

| hírről, hogy Dr. Szél Éva magister emeritus, az 
Egészségügyi Főiskola első főigazgatója 
elhunyt. A hír nagyon váratlanul érintette 
azokat, akik ismerték őt. A határozott szellemű, 

| neves oktató elmondhatjuk valójában holtig 
tanított. Az utolsó percig az emberekért, a 
hal lgatóságért élt. Órái mindig nagy 

érdeklődést keltettek. Az egészséges élet 
csíráit szerette volna a diákságba ültetni, 
nemcsak az egészségügyi főiskolán, hanem 
karunkon is. Azt hiszem, mindezt nem hiába. 
Az emléke biztos vagyok benne, hogy 
sokakban tovább él, és még többen fognak 
emlékezni tanításaira. 



ELSA - Pályaválasztási tanácsadó tréning 
A Law - fari napok alkalmából meghívott 

. előadók tartottak színvonalas előadást 
szerdán, arról mennyire nehéz jogászként 

ti, érvényesülni, és hogyan kell egy állásinterjún 
megjelenni, viselkedni és helytállni. Örömmel 
vettem észre, hogy e témákban mindenki 

| jártas, hiszen voltunk kőkemény tizenketten, a 
szervezőket is számolva. A hangulat viszont így 
állati j ó volt, igazi kiscsoportos foglalkozás. Az 

''' előadás első részében Dr. Lovász Éva ügyvéd, a 
KÉSZ kft jogásza tartotta, aki 1988-ban végzett 
karunkon, majd 6 éves bíráskodás után egy 
huszárvágással '97-ben elvállalta egy cég 

X képviseletét. Mint kifejtette, a hazai és a külföldi 
cégek is, mint vállalkozókat foglalkoztatják az 
ügyvédeket, mert így nem kell járulékot fizetni 
utánuk. Tehát az alkalmazotti státuszú 

^ j o g t a n á c s o s kevésbé elterjedt hivatás. 
Egyébként maga a szakma sem szereti az 
elnevezést. Viszont megbízást főleg a nagyobb, 
neves ügyvédi irodák kapnak, tehát ide kell 
e lsősorban bekerülnie egy jogvégze t t 
diplomásnak. Azonban ez cseppet sem 
egyszerű. Három nyelv és hátszél nélkül szinte 
lehetetlen. És még így is az első évek csak és 
kizárólag szakfordítással telnek el. Az 
építőiparban annyival könnyebb, hogy a 

i szerződéskötéssel nincs túl sok bonyodalom 
(a mai piaci viszonyok mellet vagy aláírod ezt 

T vagy nincs munka). így csak azt kell kiszúrni 
mit nem érdemes tényleg aláírni. Persze 

B: építőipar lévén a munka zöme a pénz utáni 
H menéssel telik el, a díjak behajtásával 
& Végezetül azért megnyugtatóan hozzátette, 
v hogy határozott fellépéssel meg lehet szerezni 
J egy állást, de ez nem túlságosan jellemző. 
Q Az előadás második részében Katona Miklós a 

Diákcentrum karrier tanácsadója vezetett be az 
önéletrajzírás misztériumába. Egy állás 
megszerzése három szakaszra bontható. 

8 Önismereti szakasz, mivel magunkat eladni, 
, meg kell határozni a terméket. Aztán jön a 

kommunikáció, el kell adni a pozitívumainkat, 
leplezni a negatívumokat, a gátlásokat és a 
gesztikulációt. Végül a pálya és életúttervezés, 
ahol meghatározzuk, hogy mi fontos 

• számunkra, melyek a formális és informális 
kapcsolataim, milyen igényeim és feltételeim 

vannak. Ha idáig eljut az ember, amit mi a z | 
előadáson nagyon jó példákkal, kísérlettel! 
oldottunk meg, akkor jöhet a curriculum vitae. \ 
Egy j ó iromány önmagát adja el. Pontos, 
határozott cél szerepel benne, leírva a l 
képességeinket és jellemzőinket (legalább 2 
őszinte kell!!!). A képzettségi adatokat a jj 
legmagasabbtól indítjuk gimnáziumig bezár- ] 
va. Eeltétlen legyen benne a nyelvvizsga, a jogsi I 
a szakmai gyakorlatok, szervezeti tagságok, ] 
mert ki tudja, hátha a főnök is nagy opera-
rajongó. Aztán sorrendben az életkor, családi 
állapot, gyerekek száma, lakcím-telefon-e- \ 
mail, és ezt a hármast mindenhová oda kell 
írni, mert nem szeretik keresgetni az olvasók. 1 
És sajnos ezt ők megtehetik. Ha aztán mégis 
behívna állásinterjúra, akkor kösd fel a gatyád, 
mert a pszichikai terrortól kezdve a meg-
tévesztésen át minden eszközzel, pszicho-), 
lógusok bevonásával akarják majd kiugrasz-
tani a nyulat a bokorból. Az első öt perc a 
legfontosabb, hitesd el, hogy mindent tudsz a 
cégről annak profiljáról és te vagy a 
legalkalmasabb az állásra. Meg kell győznöd • 
őket. A leggyakoribb három fő kérdés, ami a l 
munkáltatókat érdekli, hogy képes vagy-e a | 
feladatra, el akarod is végezni, és van- e . 
benned csapatszellem. Készülj fel, hogy a 
legváratlanabb helyzetben megkérnek, mesélj 
a jó és rossz tulajdonságaidról. Ha pedig azt A 
kérdezik, hogy van valamilyen kérdése, nehogy I 
azt mond, hogy nincs, mert akkor repülsz, H 
mivel nincs semmi perspektívád az ő k 

szemükben. Végezetül néhány buktató, q 
Fontos, hogy kellemes, elegáns megjelenésű 
ruhába menj, és vigyél minden papírt, akáril 
kérik akár nem. El ne késs! Mindvégig viselkedj, I 
mert a portás is lehet a cégigazgató! Amit pedig * 
abszolút tilos, helykínálás előtt leülni, rágózni, 
a kontaktust megszakítani. Gyakori trükk, hogy 
a nemdohányzó részen cigerettával kínálnak, , 
megvizsgálandó a szabályokhoz való alkal-lj 
mazkodást. Végezetül annyit, hogy sajnálom, | 
amiért ilyen kevesen voltunk, ha valakit 
érdekelne, az jelentkezzen a "Hiba! A 
könyvjelző nem létezik" címen. 

Fenyvesi Dávid ,, 

Minden általánosítás hibás, ezt is beleértve. 



Az információs társadalomról 

j/touács Péter március 16-án tartott előadást 
"Úton az Információs Társadalom felé címmel. 

Hasznos tudnivalókhozhoz juthattunk általa, 
[hiszen kiderült, mennyire felértékelődött az 
\ információ szerepe s valójában milyen 

„csodafegyver" is az. 
' Az utóbbi évtizedekben az információ szerepe 
i megváltozott és ez jelentős társadalmi 
[hatásokat eredményez. Az információ-
| technológiai forradalom kihat a gazdaságra, a 
] társadalomra, a kultúrára, az életmódra és a 

környezetre is egyaránt. 
|Az európai fejlődési folyamat egyértelműen a 
s tudásalapú gazdaság és az információs 
| társadalom irányában halad. 

De mi is az az információs társadalom? Ez egy 
olyan társadalom, amelyben az élet minősége, 
a társadalmi változások és a gazdasági szektor 

'fejlődése egyre inkább az információtól és 
annak felhasználásától függ. Mind az EU , mind 

.Magyarország célja a versenyképesség meg-
„ . őrzése és javítása, hiszen a lemaradás függővé, 
i l ! esetleg kiszolgáltatottá tehet, 
h Az Európai Unió az információs társadalom 
|í stratégiáját arra alapozva hozta létre, hogy a 
V munkanélküliség, a környezetvédelem, az 
i oktatás, a jólét stb. problémáira megoldást 
,] találjanak. A különböző indikátor-rendszerek 
& célja az, hogy az országok fejlődéséről, 
[•fejlődési üteméről, versenyképességéről 

U készített mutatók segítségével a döntéshozók 
3 munkáját megkönnyítsék. Az eEurope 
Makcióterv (2000. jún. 19-20-án fogadta el az 
I Európa Tánács) célja az "on-line Európa" 
• létrehozása volt. A feladatokat ebben három 
I célcsoportba sorolták: 
• I. Olcsóbb, gyorsabb és biztonságos Internet 
12. Befektetés az emberi képességek 

H fejlesztésébe 
^ 3 . Az Internet használatának elősegítése 

^ Az eEurope + azonban már a csatlakozó 
a országok kezdeményezése, csatlakozásuk 

^ megkönnyítése érdekében, hiszen felkészülés 
® a z adott ország gazdaságának, intézmény-

rendszerének modernizálásával jár együtt. 
Hazánkban az információáramlás a gazdasági 

'szférát érinti, a háztartások számítógép 

ellátottsága elmarad az Európai Unió és azl1 

Egyesült Államok szintjétől. Fejleszteni kell a z ! 
informatikai kultúrát. Egy amerikai felmérési 
szerint azon személyek fognak nagyobb I 
hányadban otthoni Internet kapcsolatot l 
létesíteni, akik a munkahelyükön Internetet J 
használnak. 
Magyarország információs társadalmi s t ra -| 
tégiája egybeesik az EU-éval, annak c é l - j 
kitűzéseit kell követni. 2000-ben az In fo r - I 
matikai Kormánybizottág előírta az informá- l 
cióstratégia mielőbbi megalkotását. A Nemzeti 1 
Információs Társadalom Stratégiája (MITS) 1 
szerint Magyarország élenjáró lesz a régióban. 
A jelenlegi kormányprogram 12. pontja „ 
foglalkozik az információs társadalommal (Pl.: 1 
jelentős árcsökkenés a szolgáltatásoknál, a ! 
számítógépes ismeretek elsajatításának és aÁ 
számítógéphez jutásnak kedvezőbb feltéte- j 
leket határoznak meg). E program tükröződik a 
Sulinet Expressz kedvezményes számítógép ill. 1 
tartozékainak megvásárlásában. 
Az európai fejlődéshez való felzárkózásnak! 
stratégiája a Magyar Információs Társadalom ] 
Stratégiája, amely a szükséges feladatokat 1 
rendszerezi: 
-Tártalom 
-Infrastruktúra 
-Tüdás és ismeret 
-Jogi és társadalmi környezet 
-Kutatás-fejlesztés 
-Esélyegyenlőség 
A NITS célkitűzései kü lönböző s z i n t ű i 
programokon keresztül valósulnak meg. Á l 
programok szintjei a végrehajtási felelősségek | 
és a feladataik alapján határozódnak meg. 
A magyar monitoring-rendszernek egyszerre! 
három feladat ellátására kell alkalmassá válni; | 
elsőként adjon információt az o r s z á g ! 
felkészültségi állapotáról, másodsorban a . 
fejlődés intenzitását kövesse (az elmúlt évhez í j 
képiest, szektoriálisan és ágazati szempontból 1 
is), illetve az információs és kommunikációs l 
technológiai elterjedésének hatásait kell ) 
vizsgálnia a társadalomra. 

BL y 

• I 

m 
Mit mondanak a hat hörcsögnek az új lakhely átadásakor? A hatalom a tiétek. 
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.Hivatásunk a példamutatás" 

Lapunk Dr. M^jsa Józseffel , a Politológiai 
Tanszék adjunktusával készített inteijút. 
Mint értesültünk róla, 2 0 0 3 decemberében 
választották meg az SZTE Közalkalmazotti 
l ánács elnökének, ezen kívül a Kari Tanács 
választott tagja. Az egyetemi közéletet 
fontosnak tartja, így megpróbál abban 
minél hatékonyabban részt venni. 

Hogyan lett Önből tanár? 
1978-ban, a JATE Bölcsész karán végeztem 

. történelem-francia szakon. Negyedéves 
koromban már tudtam, hogy az egyetemen 
maradhatok, gyakornokként. Ez két éves 
státuszt jelentett és ösztöndíj-
jal járt. Utána döntöttek arról, 
hogy az embert kinevezik-e 
vagy sem. 
1978-ban még nem létezett 
po l i to lóg ia szak. Akkor 
kötelező jelleggel ideológiai 
tárgyakat oktattak az egyete-
men, így volt politikai gazda-
ságtan, filozófia, tudományos 
szocializmus. Az e tárgyakat 
oktató tanszékek központi 
tanszékcsoportként szerveze-

I tileg rektori irányítás alatt 
álltak. 
Én akkor a Tudományos 
Szocializmus Tanszéken ma-
radtam gyakornokként, majd 

j utána néhány évig tanár-
segédként dolgoztam. Időközben az ELTE-n is 

: szereztem diplomát és doktoráltam. 
Mióta létezik a Politológiai Tanszék? 
1988-ban Politikaelméleti és Jelenkortörténeti 

" Tánszék lettünk, csak utána nyerte el mai 
I elnevezését Politológiai Tánszék címen. A jogi 
I karhoz az 1990-es évek elején kerültünk. 

Ön mit tekint ezen pálya szépségének? 
Szeret tanítani? 

\ Igen szeretek. Azt gondolom, van bennem némi 
5 egészséges exhibicionizmus. Ez szerintem 

minden tanárban meg kell hogy legyen. A tanár 
feladata, hogy megértesse, közöl je a 
tananyagot. Hivatásuk a példamutatás, egy 
szerep felmutatása. Ebben fontos szerepe van a 
gesztusoknak. Véleményem szerint két 

tanártípus létezik: az egyik arra kíváncsi mit nem 
tud a hallgató, a másik arra, mit tud. Azt hiszem 
én az utóbbi kategóriába tartozom. 
A közérthetőség érdekében sokszor „diák-
nyelven" fogalmazza meg a gondolatatait . 
Ön szerint mennyire fontos ez é s miért? 
Többnyire ezt tudatosan építem bele az/ 
óráimba, többnyire elkülönítve a szakmail 
közlendőktől. Lényeges momentumnak tartom,® 
hogy a leadott információk érthetőek legyenek,' 
eljusson az üzenet a tanulókhoz. Hallgatópárti' 
vagyok, így sokszor próbálok az ő fejükkeli 
gondolkodni. Ez nem a tudományos nyelvi 
hiányát jelenti a hallgatóságnál, sokkal inkább , 

egyfajta empátiát szeretnék) 
feléjük tanúsítani. Megítélé-
sem szerint az egyes gene-
rációk között kommunikációs 
szakadék húzódik, ami sok. 
esetben a tananyag interpre-
tálását is nehezíti. A kommu-
nikáció formája mellett sok 
esetben annak tartalma is 
megváltozott. Más gondol-
kodási minták, módszerek? 
érvényesülnek. Erre példa', 
lehet az, hogy a filmgyártás 
területén is milyen változások* 
mentek végbe például a"' 
vágástechnika terén: klip-,: 
jelzés- és mozaikszerű képek j 
jelennek meg a vásznon.J 
Változott a világ, ezt el kell*' 

fogadni és alkalmazkodni kell hozzá. 
Tapasztalatai szer int a mai d iákság 
mennyire érdeklődő a politika iránt? 
A demokratikus rendszerekben fontos szerepel 
van a politikának és a politizálásnak, de nem) 
annyira, hogy a mindennapjainkat ez töltse ki/ 
Értéknek tartom, ha valaki tudja, mi zajlik a 
belpolitikában, ebben van egy egészséges 
minimum, ameddig egy diplomás embernek el. 
kell jutnia. Az én generációm számára az| 
önmagában értéket jelentett, ha az embe 
napról-napra többet tud a világról, ezáltal maga 
is többet ér. Ez egyfajta önkiteljesítés volt. A mai 
kor emberének azonban az „enciklopédikus" 
jellegű tudása nem túl praktikus. Azt gondolom . 
ma az boldogul a legjobban, aki probléma-

Milyen a vasutashoz méltatlan magatartás? Antibakteriális. 



L l megoldó készséggel rendelkezik, illetve az, aki 
egy területhez ért, de ahhoz nagyon. 
Hogyan emlékszik vissza az egyetemi 

I éveire? 
W Az első évet leszámítva j ó diák voltam. 

Alkalmanként persze én is megmentettem 
1 magamat néhány órától. A második évtől kezdve 

f i viszont kihoztam magamból azt, amit elvártam 
W és amit mások vártak tőlem, népköztársasági 
f • ösztöndíjas is voltam - tette hozzá szerényen a 
k k- tanár úr. 

Mivel foglalkozik mostanában? 
A totalitarizmus elméletek kutatásával 
foglalkozom, azon belül, Raymond Aron 

^nézeteivel. Korábban fordítottam is a műveiből 
^ és tanulmányom is jelent meg Aron Európa-

képéről. 
Ezen kívül a jogi karon az Európa-politika 
speciális képzés egyik felelőse vagyok. Ez az 

Európai Unió politikai intézményeivel, a i 
politikájával, az Uniós tagállamok politikai 
intézményrendszerével foglalkozó két éves 
speciális képzés. 
Mit gondol az Unióhoz való csatlako-
zásunkról? 
Örülök neki. Tanulmányaim során és amikor i 
először [Tyugat-Európában jártam (1971-ben) I 
és utána viszonylag rendszeresen - nagyon* 
megfogott a nyugat- európai civilizáció és^ 
kultúra, és afelé máig is nyitott vagyok. | 
Akkoriban sokáig az uniós tagság lehetetlennek 
és távolinak tűnt, nem hittem, hogy a l 
csatlakozás még az én életemben be f o g l 
következni. Boldog vagyok, hogy az ö n ö k l 
korosztálya életének nagyobb részét már mint ' 
egyenrangú európai polgár fogja leélni. 

Sí-

idén szeptemberben fogja megnyitni kapuit a 
Tüdományos Információs Központ (TIK) az Aradi 
téren. A három helyszín közül ezt találták a 
legmegfelelőbbnek. Felmerült a Dugonics téri 
épület felújítása is, ami jelentős átalakítás után 
várhatta volna a hallgatókat. A Somogyi könyvtár 
bővítését pedig azért nem találták megfelelőnek, 
mert veszélyes lett volna ilyen közel a Tiszához egy 
mélygarázst építeni. Sajnos a jelenlegi 
könyvtárban - ami azt gondolom mindenki 
számára ismert - sok könyv és folyóirat különféle 
helyeken található és a hozzáférés is időbe telik. 
Azt is mondhatjuk, hogy a Könyvtár jelenleg 
különféle várakozások, illetve a ki nem 

I használható kapacitások helye. A Tik-ben 
| lehetőség lesz a nyugodt, zajmentes tanulásra, 

akár csoportosan is, az önálló feladatok 
| elvégzésére, valamint a tanulás és a munka 

közbeni kikapcsolódásra is. Valójában ez nem lesz 
más, mint egy sokoldalú szellemi központ, ahol a 

B hagyományos könyvek, a folyóiratok leggyak-
rabban használt és jelentős része szabadpolcokon 
megtalálható. A modern és az információs 

fe technika egyszerre sokak számára hozzáférhető 
^ lesz, valamint kiegészítő szolgáltatásokat is 
& igénybe vehetünk, akár a referátum megírásától a 
B bekötésig. 400 számítógépet vehetnek a 
I hallgatók igénybe, ezenkívül konferenciatermek, 
P valamint kisebb termek is rendelkezésre állnak 

azok részére, akik kisebb csoportokban 
szeretnének tanulni. 

•LWI .mm wmv I I I I M I • II 
Az Új Könyvtár 

A könyvek közti könnyebb tájékozódást a j 
elektronikus katalógusok segítik. Tulajdonképpen 
könyvtárból egy saját dolgozószobát szeretnének I 
létrehozni. 
A TIK-nek a négyes funkcionalitásnak kell 
megfelelni. Az oktatási tér tartalma elsősorban a 
nagyelőadók, multifunkcionális tantermekből áll. 
A tanulási tér alapja az Egyetemi Könyvtár, bővült 
az EISZ rendszerrel. 
A konferenciás téren, nemzetközi, hazai . 
tudományos konferenciák, bemutatók, kulturális 
programoknak ad helyet. Végül pedig a 
szolgáltatási részen, aminek alapja a HSZI, de I 
emellett egyetemi jegyzetbolttal is bővül, I 
automaták, vonatjegy értékesítés is elérhető. 
Amellett, hogy ez egy könyvtár, ugyanakkor I 
Szolgáltató Központ is. A Hallgatói Szolgáltató; 
Iroda is ide költözik, amely a legalapvetőbb 
szolgáltatásokat nyújtja a hallgatóknak. 
Egypontos ügyfélszolgálatot szeretnének létre-, 
hozni a belépéstől kezdődően, egyetemi szolgál-1 
tatások elindítása, valamint az egyetemi kártya-
rendszer kialakítása, illetve a kártya menedzs-
ment és a hozzá kapcsolódó ügyfélszolgálat biz-1 
tosítása. 
Hem kell megijedni, mert a jelenlegi könyvtár \ 
májusban kezdi meg a költözködést és csak június 
utolsó hetén fog csak bezárni, így a vizsga-
időszakot nem veszélyezteti. Addig is Minden-
kinekjó olvasgatást! 

Tli 

Miről beszél két kígyó? A szissztémáról. 



Együtt sportoltunk 
A j ó szokásokhoz híven, idén ismét 
megrendezésre kerültek a Law-Fari Napok, 
mint arról értesülhettetek az aulában 
elhelyezetett plakátokról, szórólapokról. 
Március 24-én (szerdán) egy kissé borús, szeles 
napon élvezhettük egymás társaságát a 
Hattyas sori Sportközpontban. A látogatók 
száma felülmúlta a várakozásokat, 
meglepetésszerűen ért, hogy ennyien 
kijöttek. Tavaly panaszkodtak 
néhányan, hogy „csak" sör van 
ezért 2004-ben bevezették „a 
csapból víz is folyhat" technikát, 
sokak elégedettségére. Emel-
lett egy új sportággal bővült a 
lehetőségek köre, mégpedig 
a tenisszel. így 5 esély nyílt 
arra (tenisz, p ing -pong , 
csocsó, kosárlabda, és foci), 
h o g y k i p r ó b á l h a s s á t o k 
magatokat a különböző 
sportokban. Már reggel, a 
mérkőzésekkel párhuzamo-
san elkezdték főzni a marha 
pörköltet. A fáradságos küzdel-
mek után, a csepergő esőben 
mindenkinek jól esett elfogyasz 

' tania az ebédet. Köszönjük 
szakácsok lelkes munkáját! 
Tüdjátok mi tetszett nekem a legjobban? 
A meccsek barátságos lefolyása. Békésen, 
rendben zajlottak le, nem jókedvtől mentesen 
(bár ebbe némileg belesegített az „aranysárga 
malátaszörp"). A játék után a csapattagok az 

• ellenféllel is kezet fogva vonultak le a pályáról. 
4 Tálán a nagybetűs ÉLETben is ezt kellene 

sokszor tenni, s akkor élvezhetőbb lenne. 
A rendezvény résztvevői bebizonyították, hogy 
a joghallgatók ugyanúgy sportkedvelők, mint a 
testnevelés tagozatosak. Egyetlen kivetni való 

van csupán, ami a női részvétellel kapcsolatos, j 
Lányok, csak egy kosár csapat volt! Hát, fj 
megengedjük mi ezt? A jogász lányok 
mentalitása remélem, nem ebben rejlik. Sőt, 
szerintem nem. Remélem jövőre több 
vállalkozó szellemű hölgy jön ki tudatosan a 
Hattyasra. 

Az eredményhirdetés délután 3-kor volt, bár a £ 
foci kicsit elhúzódott. A díjkiosztáson ( 

serleggel, pezsgővel gazdagodhattak 
a nyertes csapatok. A „bemelegítés" 

ezzel is kezdődhetett akár, de este 
mindenképpen folyatódott... 
A kosárlabda mérkőzés után egy 

„meglepetés" meccsre is sor -
került. A Meghökkentő női 
csapat és a néhány HÖK-tag (A. 
Ádám, H. Máté, H. Balázs, F. 
Zoltán) részvételével. A végén ú 
értesültem, hogy nem is olyan 
reménytelen küzdelem volt, 
mint azt egyesek hitték... nagy | 
önbizalommal ... 

A kellemetlen időjárás bizo-
nyára riasztó jellegű volt, persze 

azért más kockázati tényezőkkel 
is kellett számolni a kedves 

látogatónak, mint például egy 
másnapi zh. Azonban mindenki ott 

volt, aki bátran ellenszegült a tanulás | 
kényszerének, aki nem ijedt meg a kavargó j 
fellegektől, aki szurkolni akart vagy csak1 

egyszerűen szomjas volt... de üresen találta a 
hűtőszekrényét. 
A rossz idő miatt a Lovas szobor koszorúzása 
elmaradt, de reméljük minél előbb bepótoljuk, s 
Este pedig fergeteges hangulat várta a 
hallgatókat a Jateban, ahol a United lépett fel. 
Jövőre gyertek el Ti is! 

Orvos-jogász-közgazdász vetélkedő 
Idén áprilisban is részt vettünk a már jól ismert 
vetélkedőn, hogy ismét kiálljunk a jogászokért. 
A csapatok a SZOTE-Klubban mérhették össze 
erejüket. Tbvábbra is hűek voltunk hírünkhöz 
és tovább öregbítettük becsületünket. 

Megmutattuk, hogy a jogászhallgatók a 
legügyesebbek, a legszebbek, a legkitar-
tóbbak, a legedzettebbek a gyomruk tájékán is. 
Most a többiek is így látták, hiszen sikerült az 
első helyen végeznünk. Jövőre ti is gyertek el! 

Amekkora szégyen lerészegedni józanok között, akkora szégyen józannak maradni részegek között. 
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L. F Hallgatói Egyesület 
Pancza Zoltán III. éves joghal lgató az L. F. 
Hallgatói Egyesület e lnöke. Őt kérdeztük a 
szervezet fe lépítéséről , működéséről , leg-
fontosabb feladatiról. 

Mikor é s hogyan alakultat az egyesület? 
1998-ban alakult, de igazából 2003 áprilisában 
egy lelkes jogi kari hallgatói csoport vette át ezt 

taz egyesületet. A törzsgárdát a harmadik 
I évfolyam adja, mind a mai napig. 
, Hogyan lehet ide bekerülni? 
* Egyesületi tagoknál lehet jelent-
| kezni. Ha valaki L.E tag akar lenni, 
'abban az esetben el kell járnia 
I Közgyűlésekre és a harmadik Köz-
' gyűlésen be is szavazható a hall-

gató. Fontos, hogy jogi kari hallga-
1 tokhoz kötjük magunkat. 

Je len leg hány tagból áll a 
szervezet? 
Most 30 tagból áll a szervezet. 
Mivel foglalkozik a szervezet? 

| Politikai és média előadásokat szervezünk fő 
profilként, első körben a politikai előadások 

[jöttek fel, azért, mert úgy gondoljuk, hogy a 
hallgatókat nagyon is érdekli a politika és ez az, 
ami a jelenlegi kari palettáról hiányzik egy ki-
csit, de a média előadásokra is ugyanúgy nagy 

, hangsúlyt fektetünk. 
Miből g a z d á l k o d i k a s z e r v e z e t , ki 
támogatja? 

I Jelenleg tagdíjakból próbáljuk fenntartani 
j magunkat, de igazából az egyesület úgy 
I működik, hogy mindenki hozza magával azt, 
lamit tud, ahol tud, ott segít. Ha minden igaz, 

akkor a hallgatói önkormányzat fog minket < 
támogatni. 
Szerinted a hallgatók mennyire érdek-
lődnek az e lőadások iránt? 
A tapasztalatok alapján azt kell, h o g y ! 
mondjam, hogy elsősorban a média előadások! 
vonzzák őket. A politikai előadások esetében s 

azért, mert egyik vagy másik politikai párthoz k 
húz valamelyik hallgató, így nem biztos, hogy 

pl. egy baloldali hallgató e g y i 
jobboldal i politikus e lőadására! 
szívesen eljárna (vagy fordítva), d e ! 
azt gondolom, hogy rendkívül ér- 1 
dekli őket. A politikai előadások : 

városi szinten működnek, a média 
előadások a jogi karon és igazából a 
bölcsészkaron. 
Mennyi Időt vesz igénybe egy 
ilyen e lőadás szervezése? 
Nagyon sok munka van vele. Iga- / 
zából a levelezések, az egyezte-1" 

tések, a telefonálások, ami sok időt veszi) 
igénybe de szerencsére az L.F.-en belül olyan \ 
csapat jött össze, akik sokat tesznek azért, 
hogy mindenféle előadás összejöjjön. 
Egész évben szerveztek programokat, , 
vagy csak meghatározott időszakokban? 
Féléves lebontásban dolgozunk, az adott t 
félévre megpróbálunk úgy tervezni, hogy kb. t 
ugyanannyi politikai előadás legyen, m i n t j 
amennyi a médiából. Szerettünk v o l n a ! 
kéthetes periódusokban dolgozni, de a z - a z l 
igazság, hogy a politikai és a média személyek 1 
is eléggé elfoglaltak, így nehéz úgy összehozni, I 
hogy pont kéthetenként legyenek. 

Véradás 
2004. március 28-án a Szegedi Rotaract Klub 
szervezésében véradás folyt Szeged egyik fő 
pontján, a Dugonics téren. Bárki elmehetett és 
adhatta a vérét. Bár a fél évvel ezelőttinél picit 
szerényebben, de így is kiemelkedő sikerrel 
zárult, ami az országos Vérellátó Szolgálat 
Regionális Vérellátó Központjának rendkívüli 
segítséget jelentett. 160 véradó közül főleg 
egyetemistákat találhattunk, karunkról is szép 
számmal elmentek. A 160 véradó közül 113 

életükben először mentek el vért adni. A siker 
titka nagy valószínűséggel a nagy mennyiségű 
ajándék volt. így minden véradó belépőt kapott 
az egyetemisták által látogatott szórakozó-
helyre, Internet kupont, szolárium kedvez-
ményt, valamint ingyenes hajvágást. Sok fiatalt 
nagy valószínűséggel az esős idő riasztott 
vissza. A véradók sorsoláson vettek részt, 
amelyen értékes koncertjegyeket nyerhettek. 

• 

V 

A szerelem vak, de a házasság remek szemorvos. 



II 
TB-s előadás 

Az újonnan megalakult Munkaügyi é s 
Társadalombiztosítási Képzések Intéze-
téről tudhattunk m e g hasznos informá-
ciókat dr. Hajdú József Tanár Úr elő-
adásában. 

Az Intézet létrehozása mögött több szándék 
húzódik meg. Az egyik az oktatás, oktatás-
szervezés és tanulmányi ügyek technikai 
feltételeinekjavítása. Alapvető célkitűzés, hogy 
mind a hallgatókat, mind pedig az oktatóinkat 
a lehető legnagyobb mértékben szeretnénk 
kiszolgálni az oktatással kapcsolatos infor-
mációkkal. Ennek eredményeként jött létre egy 
külön tanulmányi csoport, amelynek elsőd-
leges feladata a főiskolai hallgatók tanulmányi 
ügyeikkel kapcsolatos intézése. A nyitvatartás 
is rugalmasabb - ami elsősorban a levelező 
hallgatóknak jelentett problémát-, hiszen 
minden kedden este 7-ig van ügyfélfogadás, 
valamint naponta délelőtt és délután is. 
Könnyíti és gyorsítja az ügyintézést az a tény is, 
hogy az intézet vezetője az oktatásszervező és 
a tanulmányi csoport egy helyen van, így a 
felmerülő problémákat azonnal meg tudjuk 
oldani. 

Az Intézet létrehozásának másik célkitűzés volt 
az úgynevezett Intézeti Tanács létrehozása. Az 
Intézeti Tanács alapvetően a főiskolai kép-
zéseken oktató kollégákból és a hallgatókból 
álló, választott testület. Az Intézeti Tánács 
gyakorlatilag a Főiskolai Intézet döntéshozó 

• szerve lesz. Praktikusan ez egy olyan döntés-
Ihozó és véleményező szerv lesz, amelyben a 

főiskolai szakok tényleges működtetéséhez 
kapcsolódó kérdések dőlnek le és amely a Kari 
tanács főiskolai képzéseket érintő döntéseket 
előkészíti. 
Az Intézeti Tánács mellett fog létrejönni egy 
konzultatív jellegű Társadalmi Tánács, amiről 
szintén rendelkezik alapszabály. Ez egy külső 
szakértőkből álló, konzultatív testület lesz. Ide 
azokat a nagy tapasztalattal, tekintéllyel 
rendelkező szakembereket hívják meg, akik a 
főiskolai képzésekhez kapcsolódó szervezetek 
vezetőiként dolgoznak, pl. a társadalom-
biztosítási területen az OEP és az ONYF főigaz-
gatója vagy az általuk delegált személy. 

Munkaügyi kapcsolatok területén a foglalkoz- I 
tatási kérdésekkel foglalkozó országos é s l 
megyei hivatalok vezetőit. A munkaügyi * 
kérdésekért felelős tárca vezető munkatársait. 
Megtudhattuk azt is, hogy a főiskolai hallgatók í 
a tervek szerint a következő tanév befejezésére 
már saját jegyzetcsomagot fog kapni. A -
jegyzeteket zárt terjesztésben és évente I 
hatályosítva lesznek. 
Az SZTE-n különféle Erasmus programok is J 
működnek, amiben a jogi kar is részt vesz, de 
ezeknek a programoknak a legalapvetőbb. 
problémája, hogy csak a jogászok számára» 
vannak nyitva. A főiskolai típusú képzések azért 
nincsenek itt j ó helyzetben, mert a mi 
főiskolánkhoz hasonló képzések nem igazán 
léteznek az Eu-ban. Ezért nagyon nehéz 
partnert találni a hallgatócseréhez. 
Megtudhattuk a Bolognai folyamat lényegét is, 1 
ami tulajdonképpen a 3 +2 képlettel írható le a 
legegyszerűbben. 
A Bordeaux-i egyetem Erasmusos hallgatója 4 
vendégünk volt az estén, aki a francia oktatási 
rendszert ismertette velünk. Megtudhattuk, • 
hogy Franciaországban 80 egyetem és 300 ' 
főiskola működik. A felsőoktatási intézmények 
között szerepelnek az egyetemek, a Magas „ 
iskolák, az Akadémiák és a Konzervatóriumi g 
specifikus képzések. A főiskolák közül ' 
leghíresebbek a politikai jellegűek, ahol híres 1 
politikai és államigazgatási szakemberek S 
képződnek. Az egyetemi belépés előtt lehe- * 
tőség van 2 éves tanulmányok folytatására. Az , 
egyetemre való belépés előtt fontosnak tartják e 
az előkészítőket, ahol fontos, hogy kiegyen-
lítsék a tudást. 
Az egyetemen 1600 hallgató van, a kurzusok | 
ugyanúgy, mint nálunk délelőtti és a délutáni 
órákban folynak előadásokon és a gyakor-
latokon. A gyakorlatok 20-30 fős csoportokkal 
működnek. Elsősorban az előadásokon 
elhangzottakhoz kapcsolódó kiegészítő anya- A 
gokkal foglalkoznak, valamint prezentációk" 
készítése. 
A vizsgák január és május környékén zajlanak. 

Egy ágyban sakkoztam a nőmmel, ismeri az összes figurát. 
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Lton az Unió felé 
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Dr. Becsey Zsolt, a Fidesz Magyar Polgári 
s zöve t ség uniós parlamenti képviselő-
je löl t je . A Szabad Európa-lista hetedik 
helyére sorolt , több szálon is Csongrád 
megyei kötődésű, négy nyelven beszé lő 
közgazdász-polit ikus, több, mint tíz éve 
már Brüsszelben, az uniós csat lakozás 
e lőkész í t é sében munkálkodik. 

Mikor é s hogyan került a po l i t ika 
köze lébe? 
A politikának a közelében mindig van egy 

• köztisztviselő, hiszen a diplomácia nagyrészt 
politika közeli tevékenység, ugyanakkor ezt 

I tényleg óriási objektivitással m 

kell végezni. Azt lehet mondani, 
ahogy az első naptól fogva, 
ahogy bekerültem a külügy-
minisztériumba és még a 
rendszerváltás hajnalán Euró-
pai Integrációs témákkal foglal-
kozva mindig találkoztam 
politikusokkal és a politikával is. 
Már az Európa-Tanács felvétel 
előkészítése kapcsán 1989-ben 
az ellenzéki politikusokat be 
kellet szervezni a programba, 
az azonban tény, hogy ha 
szűkebben vesszük, hogy mikor 
kértek fel politikaibb jellegű 
feladatra, akkor ez csak most 
történt, elmúlt év novem-
berében, amikor a Fidesztől 
megkeresés érkezett arra, hogy legyek a 

' Szabad-Európa lista tagja. 
Mit tart az aktuális politikai helyzetben a 
l egfontosabb feladatnak? 
Azt hiszem, hogy a legfontosabb dolog, hogy az 
első években olyan p>olitikát tudjunk Brüsszel-
ben folytatni, ami révén az országnak az 
egyenrangúsága, egyenjogúsága megtörténik, 
ugyanis a csatlakozási tárgyalás nagyon sok 
átmenetet tartalmaz. Azért is nagyon fontos, 
hogy most a többsebességes európ>ai dolog ne 
is szaladjon el, nemcsak azért, mert általában 
félünk tőle, hanem azért is, hogy kapjunk időt 

i ahhoz, hogy a jogi és az anyagi felzárkózás az 
egyenrangúságra, a pénzügyi és az átmeneti 

dolgok megvalósuljanak. 
Az első két-három évet az országnak 
foglalkoztatási versenyképességi oldalról 
minél jobban kell, hogy átélje. Ezalatt értem a 
kis-és középvállalkozások megerősítését, 
hiszen azok mindig a legnagyobb foglalkoz-
tatók, valamint a vidékfejlesztést. 
Ön szerint hogyan változik m e g Szeged, 
illetve a régió é l e t e május 1. után? 
Szeged az Únió határrégiója lesz, mind 
Románia, mind Szerbia vonatkozásában külső 
határra kerülünk, sőt egy idő után a shengeni 
határra kerülünk. Ennek szerintem nagyon sok 
pozitívuma is lehet, hiszen mindig felértékeli az 

unió azokat a határterületeket, 
ahol hosszabb távon is van. 
Ráadásul Szerbiának az ottani 
polgárháború miatt kiemel-
kedő szerepe van az Európ>ai 
Unióban, ezért Szegednek lesz 
egy tényleges tranzit szerepe, 
hiszen európai korridoron fek-
szik, ez a demokrácia exportja, 
akár Szerbia, akár Románia 
vonatkozásában, és mi leszünk 
Európa kapuja. Az egész 
Balkánnak Röszke lesz a 
kapuja. Itt fogjuk szedni az 
Európai vámokat is, ami a 
Balkán felöljön és annak 25%-
a az összeurópai vámbevé-

telnek, - hiszen ez lesz az 
Európai vámhatár -, ez itt fog 

maradni a magyaroknál és gyakorlatilag 
túlnyomó részét Röszkénél, Nagylaknál 
szedjük. 
Ön 8 évig Brüsszelben dolgozot t , ezalatt 
két kormányciklust is áté l t . Milyen fontos 
s z e m p o n t o k alapján tudná e z e n két 
kormány uniós politikáját értékelni? 
Valóban, átéltem mind baloldalit, mind 
jobboldalit, egyszer egy MDF vezette kormányt 
és egyszer egy Fidesz vezette kormányt. Azt 
hiszem, hogy a baloldali kormányoknál 
nagyobb „ sztárok" voltak mindig Brüsszelben, 
itt nagyon szeretik azokat, akik nem olyan 
kemények nemzetileg, hiszen azok konstruk-
tívabb partnereknek minősülnek. Az a kérdés, 

^ ^ ^ H H i ^ i K i ^ I I W l 
Nemet mondtam a drogoknak, de sajnos nem hallották. 

n v a c . y M 
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hogy kik az állampolgárok, kiket képvisel a 
kormány. Azokat, akiket meg kell érteni, vagy a 
saját polgárait a végtelenségig. Ebből a 
szempontból nyilván kicsit nehezebb volt a 
környezete, mindig a jobboldali kormányok-
nak. Ráadásul meg kellet nekik küzdeniük a 
fasiszta-rasszista, tekintélyelvű megnevezé-
sekkel. A jobboldali kormányoknak is meg volt 
a maguk presztízse, nagyon keményen 
dolgozva ők is el tudtak Brüsszelen vinni 
dolgokat. A baloldali kormányoknak egy 
pozitívuma van, hogy nyilván nagyobb 
kormányzási technikákkal és örökséggel 
bontva, sokkal jobban dolgoznak kormányzás-
technikailag sok esetben. 
Milyen l e h e t ő s é g e k e t lát a f ia ta lok 
számára a kibővülő Európában? 
A fiataloké a jövő. Tánulniuk kell, azt remélem, 
hogy a fiatalok tudnak majd élni azokkal a 
lehetőségekkel, amit Európa nyújt nekik. 
Nemcsak abban, hogy bérmunkások legyenek, 
hanem abban, hogy kisvállalkozások nyíljanak, 
minél több kisvállalkozás legyen, mert a 
fiatalok ezáltal nemcsak maguknak, hanem 
családjuknak is, egyre több embernek tudnak 

munkát teremteni. Ezt látom az egyik 
legfontosabb dolognak a fiatalok számára,; 
hogy valamiféle kreatív önmegvalósítás 
történjen, ne egy munkanélküli, bérmunkás, 
"kiszolgáltatott vagyok" helyzetbe kerüljenek. 
Hogyan értékeli az MDF új választási 
taktikáját, miszerint egyenlő távolságra a 
Fidesztől é s az MSZP-től stratégiát követi. 
Úgy látom, hogy ez a kérdés elég objektív.; 
Felezőidőszakban történő választásról van szó, 
amely nem a magyar hatalmi viszonyokat dönti 
el. A Fidesz nagyon korán, novemberben 
megnevezte a saját listáját, amivel lezárta a 
közös lista spekulációt. Jóval megelőzve 
másokat listát állított. 
Az MDF pedig azt mondta, hogy most ad 
magának egy olyan esélyt, ami nem azon 
múlik, hogy a hazardirozás egy belpolitikai 
hatalomátvételt jelent vagy nem. A kihívás 
akkor van politológiailag, ha pont az MDF-nek a 
szavazatmennyisége hiányzik ahhoz, hogy 
politikailag azért a jobboldal győztesnek 
mondja magát a baloldallal szemben. 

nr 

POLITOLOGIAI ES ALLAMELMELETI TUDOMÁNYOS DIÁKKOR 
Végre elérkezett az a pillanat, amikor 
bátran mondhatjuk, egy tudományos 
diákkörrel több van a karunkon. Előzetes 
egyez te tések sikereként lehet elkönyvel-
ni, hogy az e l s ő félév végén elindult szer-
vezkedést követően ma már konkrét 
tervekkel, célokkal állhat e lő a Polito-
lógia i é s Ál lamelméle t i Tudományos 
Diákkör. 

Mit is kell tudni erről a TDK -ról ? 
Egy alkalommal néhány ember (Berényi Tibor, 
Kovács Endre, Szabó András) megbeszélte, 
hogy jó lenne megteremteni a lehetőséget 
(alkalmat) arra, hogy akik a Politológiai Tánszék 
által felkarolt témák iránt érdeklődnek, egy 
kicsit jobban elmélyülhessenek ezekben a 
tárgykörökben. Majd azt gondolták, hogy 
biztos vannak rajtuk kívül még olyan hallgatók, 
akik ez irányban szeretnék bővíteni isme-

reteiket. Nem is kellett sokáig keresni az 
embereket, máris nyolcan lettek (Apari ; 
Szabolcs, Apró Zsolt, Juhász Krisztina, Szabó i 
László, Sárkány Péter csatlakozott). Ezt j 
követően a tanszék vezetőjével, Paczolay Péter 
professzor Úrral vették fel a kapcsolatot immár ! 
konkrét tervekkel kezükben -, aki teljes , 
nyitottsággal fogadta a kezdeményezést. A hír I 
hallatán a tanszékről a többi oktató is nagy \ 
érdeklődéssel tekintett a dolgok elé. Pár ; 

megbeszélést követően megszületett, készen 
áll a TDK arra, hogy különböző programokat 
kínáljon az egyetem hallgatóságának. (Ennyi a 
kis előtörténet.) 
Milyen tervek szület tek ennek érdekében? 
A TDK alapvetően egy előre letisztázott 
programtervvel áll elő minden szemeszter 
elején, (mint ahogy a TDK -k általában). A 
feldolgozandó témák két nagy témakörre : 
oszlanak (politológia, államelmélet). Ezeket az 

Aigner a pszichiáternél: Doktor úr, már nem vagyok a régi, tegnap bejött az előrejelzésem. 
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) egyetem polgárai adják elő, melyek előzetes 

kidolgozásában részt vesznek a tanszéki 
oktatók is, kutatási területüknek megfelelően. 

\Az alkalmakról mindenkit értesítünk a karon, 
kihelyezett plakátokon keresztül (ki, mikor, hol, 
mit ad elő). 
Ezen kívül tanulmányi utakat szervezünk. (A 

A legközelebbi: Sándor palota, Parlament, 
' egybekötve másfajta programokkal.) Ter-

vezzük még „külső" előadók meghívását egy-
egy érdekesebb téma mélyebb megismerése 

(érdekében. 

Dióhéjban ennyit lehet elmondani erről a 
kezdeményezésről , de ha valakit még 
mélyrehatóbban érdekel a dolog, az látogasson 
el az internetes oldalunkra is, ahol részletesebb i 
leírást talál a TDK-ról. A kar honlapján a 
Politológiai Tánszék hivatkozáson belül, a g 
tudományos diákkör menüpont alatt található. I 
Érdemes megnézni! 
Mindenkit várunk alkalmainkon, de a TDK >. 
tagjainak sorában is! 

Izraeli-palesztin válság 

Kovács Endre, 
m c a n d 

Az Rtl Klub külpolitikai szerkesztője. Bártfai 
Gergely tartott előadást karunkon az izraeli-
palesztin válságról az elmúlt hónapban. Az 
előadás megszervezését az L. F. Hallgatói 
Egyesület bonyolította le. A téma igen 

• érdekesnek bizonyult, Izrael állam alapításától 
hallgathattuk végig 
e két nép máig 
megoldatlan prob-

: lémáit. 
A történet 1948-
ban kezdődött, a-
mikor lejárt Palesz-
tina brit mandá-

i tuma (melyet még 
l a '20-as években 

kaptak). A zsidó 
bevándorlók miatt 
felgyorsult a mig-
ráció , és ez a 
cionista mozgal-

i maknak nyújtott 
kedvező helyzetet. 

| Theodore Herzl ne-
• véhez fűződik a zsidó nacionalizmus gondo-
lata, amely szer int a zs idók hazáját 

' Palesztinában jelölte meg. Ez év május 15-én 
j kiáltották ki a zsidó államot, Izraelt, mely 
j mondhatni egy muzulmán tengerben jött létre, 
" ellenséges országokkal körülhatárolva. Nem 
sokkal megalakulása után három szomszédja 
meg is támadta (Egyiptom, Szíria és Jordánia). 

Röviden így kezdődött el az arab-izraeli háború. 
A közel-keleti válság alapja a hazátlan nép ügye 
lesz, mivel az első palesztin menekültek száma 
kb. 700.000-1.000.000 főre tehető. 
A cselekmények azonban később tovább 
bonyolódtak az 1956-os Szuezi-válsággal, 

végül a csatorna 
Egyiptomé lett. Ez 
hadászati, keres-
kedelmi szempont-
ból vo l t fontos 
Egyiptom számára. 
Az erőv iszonyok i 
váltakoztak, ki-ki a 
saját érdekéért har-
colt. A „hat napos' 
háború" (1967) egy 
preventív háború ' 
volt, amelyet Izrael 
indított meg és 
máig ható követ-1 
kezményekkel bír. 
A zsidó állam meg-
duplázta területét, 

elfoglalta Egyiptomtól a Sínai-félszigetet, és a 
Gázai -övezetet , Jordániától Kelet -Jeru-1 
zsálemet, illetve Ciszjordániát, Szíriától pedig a 
Golán-fennsíkot. Ezek a sikerek Jichak Rabin 
tábornok nevéhez fűződnek. 
Később ugyanúgy folytatódik a történet, ahogy 
elkezdődött. Két arab ország megtámadja 
Izraelt, de az megerősíti pozícióit Ariel Sáron 

A 

Elnézést uram, megmondaná hogy hány púp van a fejemen? 
- Akkor még három oszlop és otthon vagyok. 

5. 
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tábornoknak köszönhetően. Közben kitör a 

é* l isszaboni polgárháború, amibe Izrael 
f beavatkozik és a Palesztin Felszabadítási 
\ Szervezet elűzi Jasszer Arafatot. 
* A békekötésre történt kezdeményezés 1978-

ban J.Carter camp david-i rezidenciáján. A 
területet a békéért elvnek köszönhetően 
Egyiptom és Izrael békét kötött. Cserében 

Kk Izrael a Sínai-félszigetet kiürítette 3 év alatt. Ez 
\ egy máig működő béke. 

s ' Ha egy kicsit széttoljuk a földrajzi kereteket, 
• láthatjuk a hidegháború kezdetét és a 

: „ többpártrendszer bukását, és azt, hogyan kerül 
hatalomra a kommunista rendszer. Kelet és 

||™ Nyugat között kibontakozik egy ellenállás, 
mindenki reménykedett egy-egy nagyhatalom 

13 támogatásában, ez azonban nem következett 
\ be. Szovjetunió segítségében reménykedtek az 

egyiptomiak a Szuezi-válság idején, míg mi az 
'56-os forradalomkor az amerikaiakban. Az 

j® arabok az 1980-as évekig Szovjetunió 
J' támogatását élvezték, Izrael pedig az Egyesült 

s, Államok stratégiai szövetségese volt. 1967-ben 
következik be a cseh reformfolyamat, Hruscsov 
megbukik és a szovjetek valamint az izraeliek 
között ellentét alakul ki, erős antiszemita 

u hullám veszi kezdetét. A szovjet pártokon belül 
is leszámolnak a zsidó ellenséggel. A SZU 

6 összeomlása (1991) után azonban egy új 
' [helyzet alakul ki, új lehetőségeket teremtve. A 

| \ madridi békekonferencián egy asztalnál ül 
g ^ Izrael, Egyiptom, Jordánia, Szíria és a 

i palesztinok képviselője. 
j f L Sorozatos tárgyalások kezdődnek el, így talán 

• az egyik legjelentősebb az oslói (1993) 
• békekonferencia mely felé az első palesztin 
I népfelkelés nyitja meg az utat, a washingtoni 
• egyezmény, végül Izrael Jordániával is békét 
• köt. Szíriával is megindulnak a tárgyalások, de 

nC^ eredménytelenül folynak le. Ez a hosszú 
folyamat elvezet bennünket egészen a wye-i 

S. tárgyalásokig, amelynek során szintén nem 
• született megoldás. Hogy miért? Mert 7 év alatt 

• a helyzet stagnált, az erőszak és a fanatizmus 
" e g y r e nagyobb kereteket öltött (az 1994-es 

hebroni mészárlás során 60 zsidó esik 
áldozatul, később meggyilkolják J. Rabint), 
illetve a kialakult új v i lágrend miatt. 
Ugyanakkor, ha a palesztinok hazatelepülnek 

• Izraelbe, az mint zsidó állam megszűnhet (a 

wye-i tárgyalás ezen bukott meg). Sokkal í j 
nagyobb érdekek domináltak, mint amelyek! 
ezt a konfliktust le tudták volna csillapítani. 
Tulajdonképpen, ha közelről szeretnénk' 
megvizsgálni, négy pont volt, amiben az | 
izraeliek és a palesztinok érdeke nem egyezett. " 
Elsőként a palesztin állam határai (a területi 
vegyes lakosságú volt, bárhol húzzák meg a 
határ t va lak i , m i n d i g k inn m a r a d ) , | 
másodrészben Qáza, Ciszjordánia kérdésében, | 
illetve Izrael ivóvíztartalékának egyetlen I 
megvédésre alkalmas Golán-fennsík birtok-1 
lásában, és a menekültek esetében. Jeru-
zsálem státusza is megoldatlan, a palesztin ^ 
állam azt szeretné, hogy főváros legyen, f 
azonban a zsidó vallás legszentebb helyei itt ' 
vannak. A palesztin menekültek sorsa kissé j 
ö röm az ürömben, mert Izrael ellen 
felhasználhatják, viszont egy olcsó munkaerőt \ 
alkotó csoport. 
TOvábbi akadály még Jasszer Arafat személye, . 
aki a terroristák támogatásáról nem mond le, 1 
ez az állapot kedvező neki, mivel nem kell 
választásokat tartania, így a demokratikus . 
parlamentáris rendszer nem valósulhat meg ez 
által. Egyébként nincs kijelölt utód, ami miatt . 
egyfajta polgárháborús helyzetre számítanak 
halála után. Külön akciótervet készítettek erre ; 
az alkalomra, és az „esős nap hadművelet" 
nevet kapta meg. 
A béke személyi felételeinek másik akadálya, A. ' 
Sáron mindent erővel megtorolni politikája. A 
nagyhatalmi erőviszonyok sem a béke I 
kikényszerítése felé hatnak. Az Egyesült »J 
Államok tehetne valamit, de nem tud, mert '* 
Irakkal van elfoglalva. 
A változáshoz mindenképpen radikális 
lépésekre lenne szükség. Palesztinában új .y 
demokratikus vezetést kellene választani, | 
Arafat úgysem fog lemondani . I z r a e l i 
önkényesen ezt nem teheti meg, hiszen fél a 
következményektől. Remélhetőleg a konfliktus 
megoldása államközi síkra terelhető és 
parlamenti keretek között megoldódik^ 
hamarosan. 

BL 

Nyolc biztos jel arra, hogy haldokolsz - a Következő oldalok alján 
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Bűncselekmény lett az állatkínzás 

Felhívom a figyelmet, hogy az első néhány 
sort csa/c erős idegzetüek olvzissák, mert ez 
alkalma a nyugalom megzavarására. 
„A zsemleszínű keverék kutya néhány napja 
költözött a kikötő mellett lévő cég területére. A 
cég dolgozói elkezdték etetni, szerették volna 
befogadni. A szomszédos cég biztonsági 

i emberei azonban ezt nem nézték jó szemmel. 
Hétfőn este riasztópisztollyal lövöldöztek a 

• kutyára, mire a szerencsétlen eb bemenekült 
segy konténer alá. A "bátor" őrök ezután 
| kihúzták a konténer alól, egy személygépkocsi 
'után kötötték, majd legalább 100 métert 
c húzták az aszfalton. Utána levették a kötélről és 
" távoztak. A kutyából ömlött a vér, csontig levált 
[ róla több helyen a bőr és a hús. Elképzelhető 

hogy micsoda szörnyű fájdalmakat élt át. 
Egy nap után a kutya ismét feltűnt jótevői 
telephelyén iszonyú állapotban. Az 
alkalmazottak értesítették a tulajdo-
nost, aki azonnal állatorvost hívatott. A 
hatósági állatorvos ellátta a kutyát és 
jegyzőkönyvet készített az esetről. 
Ezután a kutyát elszállították az állat-
klinikára, ahol többször megműtötték, 
de már nem tudták megmenteni." Az 
állatorvos elmondta, hogy a kezelt 
kutyán nem talált sem verekedésre, sem 
harapásra utaló nyomot. A kutya életének 

V utolsó pillanatáig békésen és barátságosan 
l tűrte az állatorvosi beavatkozásokat Az eset 
•még 2003-ban történt, itt Magyarországon. Az 
elkövetők megúszták egy kisebb összegű 
állatvédelmi bírsággal. Mondanom sem kell, 
hogy sajnos nem ez volt az egyetlen, és nem is 
a legutolsó eset. Ha ez idén áprilisától történik, 
nem lesz ilyen „szerencsés" az elkövető. Az 
egész ország megmozdult, népi kezde-
ményezés indult azért, hogy az állatkínzás 

s bűncselekménynek minősülhessen, és közel 
400 ezer aláírás gyűlt össze. A nép véleménye 
ezúttal találkozott a törvényalkotók akaratával, 
aminek köszönhetően egy kivételesen gyors 
ogalkotói munka eredményeképpen az 

Országgyűlés 2004. március 8-án elfogadta a 
Büntető Törvénykönyvről szóló 1978. évi IV. 
törvény és a hozzá kapcsolódó jogszabályok 

módosítását , melynek értelmében az| 
állatkínzás bűncselekménynek minősül. 
„Aki gerinces állat részvételével állatviadalt \ 
szervez, tart, ilyen állatviadalra fogadást! 
szervez, vagy fogadást köt, bűntettet követ el, \ 
és három évig terjedő szabadságvesztéssel 
büntetendő. - Aki állatviadal céljára gerinces? 
állatot tart, tenyészt, kiképez, idomít vagy 
forgalmaz, vétséget követ el, és két évig terjedő j 
szabadságvesztéssel büntetendő. Vétséget 5 
követ el, és két évig terjedő szabadságvesz-1 
téssel, közérdekű munkával vagy pénz - ' 
büntetéssel büntetendő az, aki gerinces állatot 
indokolatlanul oly módon bántalmaz, vagy 
gerinces állattal szemben olyan bánásmódot 

alkalmaz, amely alkalmas arra, hogy annak 
maradandó egészségkárosodását vagy ^ 

pusztulását okozza, állattartóként, 
háziasított emlősállatot vagy az ember 
környezetében tartott veszélyes állatot 
elűzi, elhagyja vagy kiteszi. A módosítás, 
hatályba lépése után három évig terjedő 
szabadságvesztéssel büntethető az is,' 
aki a vadászatról szóló törvény által 
tiltott vadászati eszközzel vagy tiltott 

vadászati módon vadászik, illetőleg a 
halászatról szóló törvény által tiltott 

halfogási eszközzel vagy módon halászik . 
vagy horgászik." Eddig a hivatalos 

törvényszöveg. 

Jelenleg az 50 ezer forintos szabálysértésig 
bírság az állatkínzókat fenyegető legsúlyosabb ' 
szankció, áprilistól két-három éves szabadság- • 
vesztés is kiszabható ugyanazért a csele- í 
kedetért. Az állatkínzás szabálysértés helyett' 
ezentúl bűncselekménynek minősül, a bünte-l 
tések szigorúsága terén pedig rögtön az uniós 
élmezőnybe kerülünk a csatlakozás után. < 
Próbálj meg te is tenni valamit, hogy pár év 
múlva ne kelljen majd ilyen híreket hallanunk. 
Ne felejtsd el, hogy bármilyen kis pont vagy a 
Földön és bármilyen kevésre futja erőidből, 
még mindig több, mint a semmi, és még 
mindig jobb, mint elfordítani a fejed és nem 
venni tudomást róla! 

AJitró Noémi 

1. Amikor reggel felébredsz, hermetikusan zárt sátor fogad. 

m m n f l f V K ^ N ^ ^ ^ B ' ; i . 
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Száraz pecséttel mindig jobb lesz az életük 

Karunk vendége volt a médiából közismert 
személy, Pálffy István, aki a "negyedik 
hatalmi ágról" tartott e lőadást . 

Mikor é s hogyan került a médiába? 
1988-ban, amikor már tényleg demokrati-
kusabb volt a rendszer és a lehetőség, akkor el-

v indulva azokon a családi hagyományokon, 
h amelyeken nagyapám, édesapám, nagy-
1 bátyám. Újságírói múltjukból itt tápláltak, végig 
Njártam én is a ranglétrát, voltam üzemi lapnál, 
s megyei lapnál is. 1988. december 21-én indult 

a Magyar Rádió körzeti stúdiója és ott kezdtem. 
Mennyi e l foglaltsággal jár 
ennek a pozíciónak a 
be tö l t é se? 
Mikor mennyivel, de szerin-
tem olyan napi 12 óra alatt 
elvégzem a dolgom. 
Miért gondolják Ön sze-
rint az emberek, hogy a 
médiában e lhangzó infor-
mációk közül több mint 
fele nem igaz? 

f Azért, mert nem értik a 
rendszert, nem értik azt, 

, hogy miről van szó. Informá-
ciók keletkeznek végtelen számban, a média a 
maga szerkesztési rendszerén, szűrőjén, 
kapuján keresztül beengedi egy újságba, egy 
tv-be, egy rádióba, úgy lesznek ezekből hírek, 

5§ hogy ellenőrzik a valóságtartalmukat, ha pedig 
s n e m , akkor maradhat vélemény vagy 

félretájékoztatás. Ha ezt a rendszert együttesen 
g kezeljük, látjuk az elejét és a végét, tehát látjuk 
ö azt, hogy mit olvasunk az újságban, hallunk a 
S, tv-ben és nézünk a képernyőn, ha nem tudjuk 

azt, hogy mi történik ezen a végén a 
'rendszernek, akkor képesek vagyunk szelek-

2 tálni aközött, hogy valami úgy igaz-e, ahogy 
S valami elhangzik, vagy az, aki beszél az 
^megmásítja-e a valóságot. Nem a híradás és 

nem az újságíró másítja meg a valóságot, 
legfeljebb azt mulasztja el, hogy ellenőrizze a 
valóságtartalmát. 
Mekkora hatalma van ma Magyarországon 
a médiának, valóban a negyedik hatalmi 
ág? 

Ha a hierarchia szerint kezeljük, akkor a fi 
negyedik hatalmi ág, mert az egyházak, a civil 
szervezetek társadalmi kezdeményezése, az™ 
alternatív közösségi szerveződések borzasz-, 
tóan gyengék. 
Tudom, hogy Ön könyvet is ír, mondana 
erről valamit bővebben? 
Egy sorozatot készítek, elkezdtem e g y l 
viselkedéskultúra modellt, 222 szó az illemről. 
Nagyon változatos, vannak benne m o d e r n ! 
közéleti problematikák, de alternatív eligazító, 
nem mondja azt, hogy valamit úgy kell csinálni, \ 
és máshogy nem lehet. A könyvnek lesz egy* 

szűkítése az utazás felé, azzal, | 

Íhogy az EU -ban tényleg | 
szabadon utazhatunk és sza-
badabban találkozhatunk kul-
túrákkal. lövább szűkítve egy 
kicsit az ünnepek felé, 222 szó tf 
az ünnepekről, ami ennek az 
együtt élő 450 milliós közös-
ségnek ünnepeivel ismertet * 
meg bennünket. 
A magyar é s a nyugati mé-
dia között mik a legfon-
tosabb különbségek? 
Az a legfontosabb különbség, ^ 

hogy a magyar média a nyugati hatások sajátos S 
együttese. Tártalmilag az angol-szászhoz, 
hasonlít, formailag, megjelenését illetően A 
porosz, tehát németes és temperamentumát j 
és habitusát illetően pedig mediterrán. H a j ó i g 
megnézzük ezt az országot, akkor hatásai^ 
ugyanúgy érvényesültek az ezer éves európai * 
történelemben, mint a mediterrán kulturális n 
hatás, amely mindig volt poroszos német i 
kapcsolatrendszer és mindig volt egyfajta I 
univerzális kultúra, amit az angolszászok.* 
szerte a világban terjesztettek. Mátyás után már 
ez a hármas egység határozta meg a magyar 
civilizációs kulturális fejlődést, természetesen • 
ott vannak a sajátjai, a saját gyökerei, de ezekft 
voltak, amelyekből leginkább táplálkoztak. 
Mit üzen azoknak a hallgatóknak, akik a 
médiában szeretnének elhelyezkedni? 
Száraz pecséttel mindigjobb lesz az életük. 

77Y| 

2. Nem tudod megfogni a füled, mert a kezed az asztalon maradt. 
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Munkaügyi bíráskodás már a római jog alapján 
is létezett. Azonban abban, hogy a munkaügyi 
bíróság külön bíróságként, vagy a rendes 
bírósági szervezetbe tagozódva működjön, 
mindig voltak és lesznek is viták. Jelenleg az 
Európai Közösség néhány országában az a 

(tendencia, hogy ne legyen külön bíróság, más 
országokban pedig erős az igény arra, hogy a 
munkaügyi bíróság elkülönülten ítélkezzen. Ha 
a munkaügyi bíróság külön bíróságként 
működik, akkor nem épül be teljesen, azonos 
módon a bíróság szervezeti felépítésébe, mint 
ahogy az általános hatáskörű bíróságok. A helyi 
bíróságokkal azonos szinten, de eltérő 
illetékességi területen ítélkezik. Hazánkban a 
munkaügyi bíróságok külön bíróságként 
ítélkeznek, ami azt jelenti, hogy megyénként 
van egy munkaügy i 
bíróság és a fővárosban 
a Fővárosi Munkaügyi 
B í r ó s á g . M a g y a r -
országon tehát 20 Mun-
kaügyi Bíróság műkö-
dik, általában a megye-
székhelyen. Egyetlen-
egy kivétel mégis van, 
ugyanis Békés-megyé-
ben a Munkaügyi Bíró-
ság Qyulán található. 
Minden Munkaügyi Bí-
róság általában az érin-
tett megye területén 
keletkező munkaügyi vitákban jár el első 
fokon. Másodfokon a Megyei Bíróság bírálja 
felül az első fokon hozott ítéleteket. A jogerős 
másodfokú határozattal szemben rendkívüli 
ogorvoslattal - felülvizsgálati kérelemmel 

lehet fordulni a Legfelsőbb Bírósághoz. Ez 
azért érdekes, mert ugyan létrejöttek az elmúlt 
évben a táblabíróságok, de ezek a munkaügyi 
határozatokat nem vizsgálhatják felül, csak 
azokban az ügyekben járnak el, ahol első fokú 
bíróságként a megyei bíróság járt el. Egy 
kivétel azért itt is van. Ha elfogultsági kifogást 
'elentenek be a munkaügyi bírósággal 
szemben, akkor a másik bíróság kijelölésről a 

i táblabíróság határoz. 

Az országban valamivel több, mint 100 

S Z E G E D I 
M U N K A Ü G Y I B Í R Ó S Á G 

CSONGRÁD MEGYEI BÍRÓSÁG 
MINT C É G B Í R Ó S Á G 

CSONGRÁD MEGYEI BÍRÓSÁG 
HIVATÁSOS PÁRTFOGÓK 
SZEGEDI VÁROSI BÍRÓSÁG 

PEREMKÍVÜLI Ü G Y S Z A K 

iat* 

munkaügyi bíró ítélkezik, Csongrád-megyében 
összesen 4. Hogy ez sok vagy kevés, ezt nehéz í 
eldönteni. Ha igazán időszerűen szeretne a | 
bíróság ítélkezni, akkor talán több munkaügyi I 
bíróra lenne szükség. Ha azonban a többi 
jogághoz viszonyítjuk a munkaügyi bíróságok * 
helyzetét, akkor egy kicsivel kedvezőbbnek 
ítélhető a helyzetünk. 
A Szegedi Munkaügyi Bírósághoz évente kb. 
800 ügy érkezik, tehát egy bíró h o z z á - j 
vetőlegesen 200 ügyet tárgyal évente, de nagy | 
különbségek vannak az országon belül az i 
ügyek mennyiségében. Pl. Tatabányán 3 
munkaügyi bíró ítélkezik, és évente összesen 
1200 ügyet tárgyalnak. Mi ehhez képest igen 
kedvező helyzetben vagyunk. 

Megyénkben a gazda-
sági szférában keve- i 
sebb munkaügyi per 
indul, mint más m e - | 
gyékben. Ennek elsőd- < 
legesen közgazdasági 
háttere van. A közszfé-1 
rában nagyjából azo-
nos a perek száma más 
megyékhez viszonyítva. | 
A Szegedi Munkaügyi 
Bíróságon a bírói kar 
viszonylag fiatal bírák- í 
ból áll, azonban e l - j 
mondható mégis, hogy : 
jó l felkészült, tapasz-1 

talatokkal rendelkező csapat áll a jogkereső , 
állampolgárok rendelkezésére. 
A munkaügyi bíráskodás mai helyzetére is 
általánosságban kihat, hogy a munka-
viszonyból menekülnek a munkáltatók. Ennek l 
számos oka van, elsődlegesen mégis a . 
közterhekkel lehet magyarázni. Magasak a ? 
társadalombiztosítási járulékok, az adók, a 
munkabérre eső költségek, illetve nagyon 
komoly költség kihatással já ró követel-1 
ményeket támaszt a munkáltatókkal szemben 
a munkavédelem. Éppen ezért a munkáltatók •, 
azt a megoldást választják, hogy ahol lehet 
nem munkaviszonyban foglalkoztatják a 
munkavállalókat, sőt még ahol nem lehetne, { 
ott is vállalkozásba kényszerítik a munka-

J U 

3. Az orvos visszaadja a hálapénzt. 
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> ( vállalókat. Kényszervállalkozások jönnek létre, 

C vagy a munkavállalókat színlelt megbízási 
' j jogviszony keretében foglalkoztatják, mert 

> 1 akkor mindenki saját maga után fizeti a 
társadalombiztosítási járulékot, az adót, 

• gondoskodik a munkavédelmi felszere-
lésekről, a higiéniai követelményekről. Nagyon 
drága ma munkaviszonyt fenntartani, de 

. nemcsak Magyarországon. Az egész Európai 
L Unióra jellemző, hogy a munkaviszonyból 
" menekülnek a munkáltatók. Ennek a meg-

^ állítása nem egyszerű dolog, teljesen össze-
, hangolt, hosszú távú tervre lenne szükség. A 
^ politikai váltógazdálkodás keretében, a 

W 1 négyéves ciklusokkal ez nagyon nehezen 
V oldható meg, hiszen négy éven keresztül 
| i mutató problémák vannak. A közgazdasági 

; I hátteret kellene megteremteni ahhoz, hogy a 
munkaviszony a régi fényében ragyogjon. Erre 
nagy szükség lenne, hiszen soha nem volt ilyen 
kiszolgáltatott a munkát végző magánszemély. 

. Annak ellenéíe, hogy a jogszabályok kiválóak -
| a magyar munkajogi szabályok mindenben 
! megállják a helyüket az európai összeha-
- sonlításában csak az a nagy probléma, hogy 

az európai szintű jogszabályaink és a 
Jogalkalmazási gyakorlat nem elég gyakran 

@ találkoznak egymással. 
p A bírónak igazi harmóniában élő embernek kell 

lennie, ahhoz, hogy munkáját igazán jól j 
végezze. Ez a harmónia sok mindenből I 
tevődhet össze. A személyiségnek nagy: 
jelentősége van, de nem ez az elsődleges, 
hanem a szakmai felkészültség, az erkölcsi! 
elkötelezettség, a hivatástudat. 
Nagy szerepe van a bíráskodás színvonalának a ; 

biztosításában az utánpótlásnak is. Szeged 
ebből a szempontból - nagyon kedvező, 
helyzetben van, hiszen rengeteg jelentkezői 
közül lehet kiválasztani az utánpótlást, j 
valamint azért is jó a helyzetünk, mert az 
egyetem közel van és a bírák többsége oktat, az 
oktatói vénával megáldott bírák képzik a 
fogalmazókat is. 
Mint említettem, nagyon fontos a szakmai 
felkészültség, azonban azt is tudni kell, hogy a 
bíráskodás egy kicsit alkotómunka és ráadásul 
emberekkel kell bánni. Ezért nem elég, ha 
valaki a szakmáját ismeri, naprakész a 
jogszabályokban és a jogelméleti kérdésekben 
is járatos, hanem szükséges, hogy kellő! 
érzékenységgel rendelkezzen a munkavégzése 
során, azért, hogy az ügyfelek problémáit 
nyitottan tudja fogadni és olyan körülményekre 
is figyeljen, amelyre egy hivatalnok nem 
figyelne oda. 

TN 

A Tavaszi Fesztivál - Zséda 

• Idén megrendezésre került Szegeden is, a már 
I negyed százada sikert arató Távaszi Fesztivál 
I Sorozat. Ennek keretében március végétől 
| április elejéig találkozhattunk kisebb klubok-
j ban, előadótermekben, templomokban és 

művelődési házakban ezekkel a szürke téli 
hangulatot felvidító zenés, táncos, vidám 
előadásokkal. Mindenki megtalálhatta a 

| kedvére valót a legfiatalabbaktól-, akik 
R rajzfilmnapokon vehettek részt; a legidő-
i sebbekig, akik kiállításokon, koncerteken és 

még sok más, a fesztivál sorozat által nyújtott 
rendezvényet látogathattak. Tálálkozhattunk 
hírességekkel is, mint Malek Andrea, Szulák 

1 Andrea, Gregor József vagy akár az egyik 
' sikeres magyar sorozat címdalát éneklő 

Zsédényi Adriennel. Zsédényi Adrienn, akit a 
közönség Zsédaként ismer, március 30-án| 
adott egy fantasztikus koncertet a szegedi! 
Ifjúsági Házban. A koncerten elénekelte a«. 
rádióból már mindenki által jól ismert dalait és íj 
néhány újdonságot is, amelyek a következői 
albumának slágerei lehetnek. Az énekesnő 
bizonyította képességeit, amikor a'capella 
stílusban a Szeress most című szám végét a 
közönséggel együtt énekelte. Az érzéki hangúi 
énekesnő karrierje felfelé ível, mivel április 2 - ' 
án vehette át az év énekese címet. Szeged 
városának is sikerült bekerülnie azon tizenkét, 
város közé, amelyek Távaszi Fesztivált,, 
rendezhetnek, reméljük mindenki jól fogja í 
magát érezni. 

4. A „sikeresen túlélték" műsor stábja a nővér hatására visszafordul. 
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Politikai vadhajtások 

Mint a ködös Albion, fehér doveri sziklái, úgy 
I tűnt elő a semmi homályából a hangzatos nevű 
L. F. Egyesület, amelyről valljuk eddig nem 
igazán hallottunk semmit. Viszont megje-
lenése óta a második félévtől számtalan 
nagyszerű programot valósított meg nekünk. A 
mai pol i t ikában egyre erőte l jesebben 

' megjelent az az irányzat, hogy politika napi 
szereplői vállaljanak közvetlenebb szerepet, 

[ kerüljenek szorosabb, nyíltabb kapcsolatba a 
mindennapi emberekkel. Legutóbb karunk két 

(hallgatója, a Fibisz-es H. Nagy László és a 
Fidelitas-os Sulyok Róbert mérte össze erejét 

r egy vitafórum során. A politikával kapcsolatban 
. én úgy vagyok, mint amikor Móricz Zsigmond 
I megkérdezett egy parasztot arról, hogy 
szabad -e itt dohányozn i . Szabad, de 
tisztességes ember nem teszi. Mert aki egyszer 
a politikába kerül, hosszú idő alatt, de teljes 
mértékben deformált személyiséget szerez 
meg. Nos a mi két vircsaftunk is kifogástalan 
politikusként jelentek meg, öltöny, mosoly, 
kitűző. A jellemábrázolásuk pedig külön 
fejezetet igényelne. Az első kérdésre, vagyis mi 
a véleménye a kormány ifjúságpolitikai 
tevékenységéről, H. Nagy jó szocialista révén 
mindenről beszélt, lakásépítés, gazdasági 
mutatók, BUX index, csak a kérdésről nem. Erre 
a Fideszes Sulyok elővett egy 3 évvel ez előtti 
levelet, amit a miniszterelnök írt anno. Ezt a 

balos Laci elkérte, hogy hadd nézze meg az i 
eredetiségét, majd vitatkoztak egy sort. M e g á v 
kell mondanom azonban, hogy le a kalappal H. 
Nagy László retorikai képességén. Annak j á 
ellenére, hogy minden kérdést neki kellett J | 
először megválaszolnia, teljes kerek é s H 
logikusan felépített mondatokat használt. Ha 
az MSZP ilyen jól tudna kommuniká ln i?^ 
Gratulálok Laci. Ami viszont nagyon fájt, 
meghirdetett az Unió küszöbén témakörrel „ 
ellentétben a napi politikából is ismert témáról 
volt csak szó. így a fibiszes milyen j ó magas a W 
BUX-ra jött a fidelitasos és ebből a nyugdíjas ^ H 
mit érez meg, a tanulni egy életen átra a haza V 
munka biztonság. Amikor pedig az agyon- j 
szajkózott miniszterelnök javaslatairól lett szó, ] 
meg is kérdezték néhányan a hallgatók közül, 
hogy hol van ebben az Unió? A válasz annyira fc 
demagóg volt, hogy le sem íróm. Hát fiúk, én \ 
nagyon bízom bennetek, hogy új erőt és i 
kultúrát tudtok vinni a politikába. Nagyon szép ( V 
gesztus volt egymás kitűzőjének a kicserélése á 
is. Azonban, ha nem tudtok nekünk újat >' 
mondani, akkor hiába mosolyogtok szépen és f 
rakjátok keresztbe a lábatokat úgy, ahogy azt , 
egy egészséges férfi soha nem tenné, mert 
eléggé fájó, addig nem vagytok mások, mint 1 
zavar az élet vizében. 

Fenyvesi Dávid j j f l 

Mindentudás Egyeteme 
I Gondolom, mindenki számára ismert a 
\ Mindentudás Egyeteme, ha máshonnan nem is 
la tévében már biztos láttátok, most először 
I egyetemi városunkba is ellátogatott, 
március 17-én a Szegedi Tudományegyetem 
[Orvostudományi Kar Oktatási épületének 
| nagyelőadójában tartották meg a Mindentudás 
[ Egyeteme előadását, melyen Dudits Dénes 
akadémikus, a Szegedi Biológiai Központ 

I Főigazgatója „A növények szexuális életének 
. molekuláris titkairól" beszélt. A Mindentudás 
| Egyeteme 2002-ben indult el, melynek fő célja 
|a tudományos ismeretterjesztés fejlesztése 
• Magyarországon, a magyar tudósok nép-
szerűsítése. 
A M i n d e n t u d á s E g y e t e m e A Magyar 

Tudományos Akadémia szakmai együttmű-
ködésével, a Matáv és az Axelero Internet támo-
gatásával hetente jelentkezik ingyenes és nyil - , 
vános előadásokkal a magyar tudósok jeles 
képviselői a tudományok különböző terüle- ' 
téről. Budapesten kívül más egyetemi városok-
ban is, mint pl. Pécs, Szeged, valamint határon ' 
túli magyar városokban is rendeznek előadáso-
kat. Az előadások teljes szövege már az 
Interneten is megtalálható, a 

www.mindentudás.hu 
oldalon. Az előadások után a résztvevők 
tudásukat is tesztelhetik, de ezek utólag is 
kitölthetőek. 
Legközelebb, gyertek el Ti is, érdekes 
információkkal lehetünk gazdagabbak! 

5. A kórlapodon mindössze egy kérdőjel van. 



Szemes Csaba, 
Munkaügyi kapcsolatok, 

II. Évfolyam 

1. Sportolási lehetőségek, buli. 
2. Persze, mert nagyon fontos a kondi. 

Lakatos Lilla, Jogász , II. Évfolyam 

1. Bulizás, haverok, fanta. 
2. Nagyon összehozza a társaságot, az alkohol által 
felszedett kalóriákat le lehet dolgozni és pótolhatjuk is. 

Tóth Benedek, 
Jogász , IV. Évfolyam 

1. Kell a mozgás, főleg, így negyedik 
táján. 
2. Sajnos nem, pedig minden ember 
életében az kellene, hogy legyen. 

Páncza Zoltán, Jogász.III. Évfolyam 

1. Valamilyen szinten formálja a közösségi szellemet, 
olyan emberekkel is találkozhatunk, akikkel egyébként 
nem. Jól érezzük magunkat. 
2. Ugyanolyan fontos szerepet játszik, mint bárki 
másnak. 

6. A TB kártyádat azonnal elégetik. 

1. Miért fontos számodra a Law-Fari nap? 
2. Szerinted a jogászok életében mennyire fontos a sport? 

< « 1 

í : 

Kazl Zoltán, III. éves jogász 

1. Ingyen kaja és sör. 
2. Egyáltalán nem fontos, pedig annak kellene lennie, 
punnyadt nemzedék vagyunk. 
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Tavaszi (be)zsongás 

Itt a tavaszül Bár az időjárás még változékony, 
\ez ne keserítsen el bennünket. Azért 
gondűzőnek ajánlhatunk egy-két érdekes-
séget. Reméljük, hogy mindenki megtalálja a 
neki megfelelőt. Szóval várjuk a tavaszt, de a 
várakozást ne unjuk el, tehát irány a színházba, 
a moziba és természetesen bulizni! 
Először szóljunk a szórakozási lehetőségekről, 

i Április is bővelkedik koncertekben. Lesz 
! például Balkan Fánatik (ápr.23. 22h) koncert a 
| Jate Klubban, róluk érdemes tudni, hogy kelet-
* európai népzenét vegyítenek elektronikus 
talapokkal. 

'a moziműsorok igen változatosak. A könnyed 
{szórakozást kedvelőknek itt a Minden végzet 
'nehéz (Belvárosi Mozi, Szeged Plaza). Neves 
szereplőgárda (Diane Keaton, Jack Nikolson, 
Keanu Reeves) és egy Oscarjelölés (legjobb női 
főszerep) fémjelzi a filmet. Mi másról szólna, 
mint a szerelemről, természetesen egy csipet 
humorral fűszerezve. A hónap legérdekesebb 

(és legnagyobb sikerre számító filmje Ezen kívül 
Francia filmhét lesz szintén a Belvárosi Moziban 

: (ápr. 25.-28.) Az akciót kedvelők figyelmébe 
I ajánlom, hogy még mindig megy a Vas című 
; film a Plázában( 14:45; 16:30). 
A komolyabb programok közül hadd említsem 
a Szegedi Nemzeti Színház műsorait . 
Áprilisban lesz látható a Nagyszínházban az 

1 István, a király (ápr. 19., 22., 23. 19h). Az előző 
t Közönyben olvashattátok, hogy karunkat is 
| érinti a produkció. 
'Ne felejtsük el, hogy április 11-én volt József 

Attila születésnapja, ami egyben a „Magyar 
Költészet Napja" is, melyet 1964-ben j 
ünnepelhettünk meg először. Ezért is! 
szeretnénk egy kis csemegét adni nektek aj 
magyar- és világirodalomból. Most jelent meg 
Bánki Éva: Esőváros című könyve. A regény két 
család életét tárja elénk 1918-tól a rendszer- ' 
váltásig. Bujdosó és Torma család élete pereg \ 
le a szemünk előtt. A közöttük dúló ellensé-
geskedés és szerelem a könyv lételeme.. 
Mégsem elhanyagolható, hogy a szereplőkön | 
keresztül láthatjuk a Magyarországot megvál- J 
toztató eseményeket. Fordulatokban gazdag, 
egyedi humorú mágiával és realizmussal át-
szőtt lenyűgöző regény. 

Gyönyörű kiadásban jelent meg újra Longosz: 
Daphnis és Chloe című pásztorregénye. 
Érdekessége, hogy Marc Chagall 1950-ben i 
készült litográfiáival van illusztrálva és Fáludy 
György bevezető versével. 
Alberto Moravia: A római lány című regénye' 
igen érdekes olvasmánynak ígérkezik. AJ 
fasiszta Olaszországban élő lány, Adriana a| 
főszereplője, aki a „legősibb" mesterséget űzi. 
Álma egy szép, boldog család, de a férjjelöltben 
kell csalódnia, ráadásul nem is egyben. Merem 
ajánlani azoknak, akik kedvelik a történelmi 
háttérbe beágyazott lélekrajzokat. 
Mindenkinek j ó szórakozást kívánunk, j 
kellemes kikapcsolódást a tanulás mellett! 

Buda Zsuzsanna 

Tíz éves a Magyar Közöny! 
T í z éve, hogy a Magyar Közönyt Kasza Péter 
Ferenc és Szénás Tamás megalapította. 
Ennek tiszteletére fogadást rendeztek az 
alapítók, a Kar és a Hallgatói Önkormányzat 
támogatásával. 
Az ünnepségen jelen volt Dékán Úr és karunk 
jeles oktatói, valamint az egykori és a 
jelenlegi szerkesztők. Ez az este nagyon jó 
alkalom volt arra, hogy megismerjük egymást 
és kicseréljük az újságnál s z e r z e t t 

tapasztalatainkat. 
A Magyar Közöny a szegedi jogi kar 
tradicionális lapja lett. Rengeteg hallgatóhoz 
és az oktatókhoz is eljut. Hiteles hírforrás és 
emellett hozzátartozik a kar életéhez. 
Az évforduló alkalmából a HÖK különszámot 
adott ki, amely az elmúlt évek legjobb írásait 
tartalmazza, s melyet Kasza Péter Ferenc 
Tanár Ú r szerkesztett. 

7. Az orvos kéri, hogy levélben küldd el a tüneteidet. 
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Ápri l i s 1 . 

Be kell látnunk, hogy a mai rohanó világunkban 
szükség van egy napra, ami egy picit más. 
Amikor kiszakadunk a mindennapi malom-
kerékből, szabadok leszünk néhány órára és 
eldobhatunk minden társadalmi konvenciót, 
egy nap, mikor a púposból is lehet császár. 
Persze mondhatjátok, hogy ezt minden szerdán 
megvalósíthatjuk a JATE klubban, vagy 
akárhol. De ez nem intézményesített, tehát 
nem professzionális. Ami pedig nem az, az 
nem képes a megfelelő szocializációs-
reputációs mechanizmusok bináris optima-
lizálására. 
Valahogy így gondolhatták a 13-14. század 
egyetemi ifjai is, akik meghonosították a 
bolondok napját. Történetileg tehát mindig is a 
bohó ifjúsághoz volt köthető április elseje. 
Ilyenkor a professzorok együtt tivornyáztak a 
diákokkal, a hallgatók megválasztották a 
diákrektort, rendhagyó előadásokat tartottak 
és kifigurázták a szigorú magisztereket. 
Angliában ezen a napon a diákok kivonultak a 
természetbe, elégették a telet jelképező 
szalmabábot, és éjjelre mindenki igyekezett 
egy-egy csaposlányt meghódítani. Mára annyi 

maradt a hagyományból, hogy az emberek 
egész délelőtt ugratják a másikat, és hangosan 
kiáltják, április bolondja, azonban aki ezt 12 
óra után teszi, már ő lesz a bolond. 
Olaszországban ezen a napon megválasztották 
a város csavargói, koldusai közül a pápát vagya 
herceget egy napra, különböző címekkel 
dobálózva. Ezen a napon a kereskedők minden 
parancsát teljesítették a megválasztottnak, a 
nép pedig, részegen tántorogva, hajbókolt 
előtte. Ami a kelet-európai hagyományokat 
illeti, a magyar diákok főleg a német 
egyetemek hagyományait hozták haza, ahol is 
a fordított nap és előadások, tréfás vetélkedők 
dívtak. Mára azonban alábbhagyott a 
bolondéria ereje, és a rohanó világ elsodorni 
látszik ezt a nemes és egyetemes hagyományt. 
Pedig mennyire szebb is a sok szürke nap egy 
kis bolondozással megfűszerezve. Úgyhogy 
ezen a napon mindenki tréfálkozzon kedve 
szerint, és ha felelősségre vonnák, nyugodtan 
hivatkozzon rám. 

Fenyvesi Dávid 

Irinyi Fénymásoló és 
Nyomtató Szalon 

MináwRi mátaMt, nvomlatáa pillanatok alatt... 

2 Májusi akció! 
s í 16-18 h-ig a fénymásolás 
<c 6 F t / o l d a l 
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